
ZUIVERING

enkel zuiveringscollege hadden moeten verantwoorden.

*

De illegaliteit was een kleine minderheid gebleven en Schermerhorn en
Drees wensten haar na de bevrijding als politieke factor uit te schakelen
- moet het dan verbazing wekken dat niet naar haar vertogen is geluis-
terd?

De Grote Adviescommissie der Illegaliteit heeft waakzaam en veront-
rust de gebeurtenissen gevolgd.

Zij heeft er op aangedrongen dat de regering het doen van aangiften
in het kader van de zuivering verplicht zou stellen. Zij heeft geprotesteerd
tegen de herverschijning van de NRC. Zij heeft de regering geforceerd
tot het instellen van een onderzoek naar het beleid van het Driemanschap
van de Nederlandse Unie. Zij heeft geprotesteerd tegen Beels besluit om
alle stakingen, behalve die van de ernstigste gevallen, per I december '45
op te heffen. Zij heeft geprotesteerd tegen het feit dat het kabinet overleg
ging voeren met de 'oude' Hoge Raad. Zij heeft er vervolgens tegen
geprotesteerd dat de regering elke zuivering van het college achterwege
liet. Zij heeft er bij koningin Wilhelmina op aangedrongen, niet haar
handtekening te zetten onder de herbenoeming van het door Seyss-
Inquart benoemde lid van de Hoge Raad Smits. Zij heeft aangedrongen
op een regeling tot zuivering van het filmwezen. Zij heeft geprotesteerd
tegen Beels Perszuiveringsbesluit dat de terugkeer van 'besmette' bladen
mogelijk maakte.

Zij heeft met dit alles bitter weinig succes gehad.
Hoe is dat mogelijk geweest?
Breder gesteld: hoe is het mogelijk geweest dat een zuivering die door

de Gideonsbende der illegale werkers in hun veelgelezen illegale bladen
was gepredikt en die tijdens de bezetting door velen als noodzakelijk was
beschouwd (want er was bijvoorbeeld in de gemeenten waar de Gemein-
de-Einsatz van kracht was, sprake geweest van weerzin tegen de burge-
meester die er zijn medewerking aan verleende, er was bijvoorbeeld
sprake geweest van een vrij algemene weerzin tegen de diensten welke
de politie aan de bezetter bewees) - hoe is het mogelijk geweest dat die
zuivering in luttele jaren verwerd tot een proces waarin de oorspronkelijk
gestelde normen met voeten werden getreden?

Men moet, menen wij, de diepste oorzaak hierin zoeken dat de


